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RG - 0002.P.LIX.2023 
 
 

P R O T O K Ó Ł  N R  LIX/2023 
z Sesji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą  

w dniu 29 grudnia 2023 r. 

Punkt 1.  
Otwarcie sesji. 
Punkt 2.  
Stwierdzenie quorum. 
Punkt 3.  
Przyjęcie porządku obrad. 
Punkt 4.  
Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji oraz odpowiedzi na interpelacje i wnioski. 
Punkt 5.  
Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 6.  
Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 7.  
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2024-2031. 
Punkt 8.  
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej  
na 2024 rok. 
Punkt 9.  
Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii                 
o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy. 
Punkt 10.  
Odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 
Punkt 11.  
Przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków Komisji Rady 
oraz opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej.   
Punkt 12.  
Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej i wniesionymi autopoprawkami.  
Punkt 13.  
Przyjęcie uchwały ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024-2031.  
Punkt 14.  
Przyjęcie uchwały ws. budżetu na 2024 rok.  
Punkt 15.  
Przyjęcie Apelu ws. planowanych inwestycjami celu publicznego na terenie Powiatu 
Średzkiego.  
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Punkt 16.  
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. 
Świętej Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację prac konserwatorskich, 
restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków. 
Punkt 17.  
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. 
Świętej Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację prac konserwatorskich, 
restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków. 
Punkt 18.  
Przyjęcie uchwały ws. przyjęcia Planów Pracy Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad 
Wartą na rok 2024. 
Punkt 19.  
Przyjęcie uchwały ws. przejęcia od Powiatu Średzkiego zadania zarządzania 
przystankami komunikacyjnymi zlokalizowanymi na terenie gminy Nowe Miasto                   
nad Wartą w ciągu dróg powiatowych. 
Punkt 20.  
Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2023.  
Punkt 21.  
Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2023-2030.  
Punkt 22.  
Interpelacje Radnych. 
Punkt 23.  
Wolne głosy i wnioski. 
Punkt 15.  
Zamknięcie sesji. 
 
Ad 1) Otwarcie sesji. 

Przewodniczący pan Waldemar Tomaszewski o godzinie 1130 otworzył                       
LIX Sesję Rady Gminy, następnie powitał Radnych, oraz osoby oglądające transmisję 
obrad na żywo.  
 
Ad 2) Stwierdzenie quorum. 

Przewodniczący informował, że ustawowy skład Rady wynosi 15 Radnych,                  
na sali obrad zasiada 12 Radnych. 

 
Ad 3) Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący zawiadomił, że Radni otrzymali swoje zawiadomienia                                
o sesji zgodnie z terminem ustawowym. Do porządku obrad zostaną wprowadzone 
cztery autopoprawki:  

1. Autopoprawka: polegająca na przesunięciu w porządku obrad punktu 18ego 
– Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2023 na pozycję nr 7.  

Wniosek o wprowadzenie autopoprawki nr 1 został przyjęty 12 głosami za,                            
0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących. 

▪ Na salę obrad, do grona Radnych dołączył Radny Marek Banaszak. 
2. Autopoprawka: polegająca na przesunięcie w porządku obrad punktu 19ego 

– Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 
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2023-2030 na pozycję nr 8. 
Wniosek o wprowadzenie autopoprawki nr 2 został przyjęty 13 głosami za,                      

0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących. 
3. Autopoprawka: Wprowadzenie do porządku obrad w punkcie 18 Uchwał  

ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. Świętej 
Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację prac konserwatorskich, 
restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków. 

Wniosek o wprowadzenie autopoprawki nr 3 został przyjęty 13 głosami za,                   
0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących. 

4. Autopoprawka: Wprowadzenie do porządku obrad w punkcie 19 Uchwał 
ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. Świętej 
Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację prac konserwatorskich, 
restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków. 

Wniosek o wprowadzenie autopoprawki nr 4 został przyjęty 13 głosami za,                    
0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących. 

 Porządek obrad wraz z wprowadzonymi autopoprawkami został przyjęty                         
13 głosami za, 0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących.  

• Lista z głosowaniami imiennymi stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Porządek obrad przedstawia się następująco: 
Punkt 4.  
Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji oraz odpowiedzi na interpelacje i wnioski. 
Punkt 5.  
Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 6.  
Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 7.  
Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2023.  
Punkt 8.  
Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2023-2030.  
Punkt 9.  
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2024-2031. 
Punkt 10.  
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej         
na 2024 rok. 
Punkt 11.  
Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii                   
o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy. 
Punkt 12.  
Odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 
Punkt 13.  
Przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków Komisji Rady 
oraz opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej.   
Punkt 14.  
Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej i wniesionymi autopoprawkami.  
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Punkt 15.  
Przyjęcie uchwały ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024-2031.  
Punkt 16.  
Przyjęcie uchwały ws. budżetu na 2024 rok.  
Punkt 17.  
Przyjęcie Apelu ws. planowanych inwestycjami celu publicznego na terenie Powiatu 
Średzkiego.  
Punkt 18.  
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. 
Świętej Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację prac konserwatorskich, 
restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków. 
Punkt 19.  
Przyjęcie uchwały ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii Rzymskokatolickiej pw. 
Świętej Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację prac konserwatorskich, 
restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków. 
Punkt 20.  
Przyjęcie uchwały ws. przyjęcia Planów Pracy Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad 
Wartą na rok 2024. 
Punkt 21.  
Przyjęcie uchwały ws. przejęcia od Powiatu Średzkiego zadania zarządzania 
przystankami komunikacyjnymi zlokalizowanymi na terenie gminy Nowe Miasto              
nad Wartą w ciągu dróg powiatowych. 
Punkt 22.  
Interpelacje Radnych. 
Punkt 23.  
Wolne głosy i wnioski. 
Punkt 24.  
Zamknięcie sesji. 
 
 
 
Ad 4) Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji oraz odpowiedzi na interpelacje                       
i wnioski. 

Pan Waldemar Tomaszewski poinformował, że protokół tradycyjnie został  
zamieszczony na stronie Urzędu. 
W związku z brakiem uwag do Protokołu nr LVIII/2023 - Przewodniczący zarządził 
głosowanie.  

 Za przyjęciem Protokołu opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Pan Przewodniczący informował, że na poprzedniej sesji wpłynęła interpelacja                     

od Radnego Leszka Zacharyasza, Wójt na interpelacje udzielił odpowiedzi. 
▪ Na salę obrad do grona Radnych dołączyła Radna Joanna Weber.  
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Ad 5) Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
 Przewodniczący informował, że ograniczy się do krótkiej wypowiedzi gdyż 
porządek obrad jest bogaty w uchwały. W dniu 14 grudnia odbyło się wspólne 
posiedzenie komisji na którym zostały omówione uchwały będące w porządku 
dzisiejszej sesji. Został również omówiony przez panią Skarbnik budżet na rok 2024 
oraz wieloletnia prognoza finansowa. Na tej komisji Rada gościła również 
przedstawicieli Powiatowej Izby Rolniczej, gdyż Izby wystąpiły do rad o przyjęcie 
jakiejś formy apelu w sprawie planowanych inwestycjami celu publicznego na terenie 
Powiatu Średzkiego, dzisiaj Rada równie taki apel przyjmie.  

Do biura rady wpłynęło dnia 13 grudnia pismo, jest to wniosek właścicieli 
Folwarku Hermanów, wniosek dotyczy remontu mostka znajdującego się przy drodze 
do Hermanowa.  

Przewodniczący dziękował za wszystkie życzenia Bożonarodzeniowe                               
jak i Noworoczne.  
 
Ad 6) Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
 Wójt informował, że dzisiejsza sesja to przede wszystkim przyjęcie budżetu                   
na rok 2024, będą również zmiany w budżecie, uchwały związane z dotacją na rzecz 
Kościołów.  
Ostatnie dni to obchody upamiętnienia 105 rocznicy Powstania Wielkopolskiego,                  
ten dzień został upamiętniony złożeniem kwiatów, na pomniku który znajduje się na 
Placu 700- lecia, zawyły również syreny. 

Zakończono prace związane z zagospodarowaniem terenów zielonych przy 
Bibliotece w Chociczy, zadanie zostało zakończone w dniu 30 listopada, za kwotę 
ponad 98 tys. zł.  

Zostały również zakończone prace związane z zagospodarowaniem placów 
zabaw, zostały zamontowane zestawy zabawowe w Boguszynie, Komorzy, Kruczynie, 
Kolniczkach, Teresie.  

Wójt wyraził nadzieję, że na początku przyszłego roku uda się rozstrzygnąć 
przetarg i powstaną place zabaw w Dębnie i Chociczy. 

Został złożony wniosek do projektu grantowego Cyberbezpieczeństwo,                        
jest to dofinansowanie w wys. 711 tys. zł, może to być finansowane bez wkładu 
własnego.  

Został rozstrzygnięty przetarg na odbiór i transport odpadów, wybrano ofertę 
firmy ZGO Nova, wcześniej został wyłoniony podmiot, który zajmie                                       
się zagospodarowanie odpadów jest to Wielkopolskie Centrum Recyklingu ZGO                        
w Witaszyczkach.    
 
Ad 7) Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2023.  

Projekt uchwały szczegółowo omówiła pani Elżbieta Mnich Skarbnik Gminy, 
następnie Pan Waldemar Tomaszewski otworzył dyskusję, w związku z brakiem pytań 
przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr LIX/390/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Ad 8) Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 
2023-2030.  

Projekt uchwały szczegółowo omówiła pani Elżbieta Mnich Skarbnik Gminy, 
następnie Pan Waldemar Tomaszewski otworzył dyskusję, w związku z brakiem pytań 
przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr LIX/391/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 9) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2024-2031. 

Przewodniczący Rady odczytał Uchwałę SO-11/0957/273/2023 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 21 grudnia 2023 
roku w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Nowe Miasto nad Wartą na lata 2024-2031. 

▪ Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi 
załącznik do protokołu.   

 
Ad 10) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 
budżetowej na 2024 rok. 

Przewodniczący Rady odczytał Uchwałę SO-11/0952/273/2023 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 21 grudnia 2022 
roku w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Nowe Miasto 
nad Wartą na 2024 rok. 

▪ Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi 
załącznik do protokołu.   

 
Ad 11) Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia 
opinii o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy. 

Przewodniczący Rady odczytał Uchwałę SO-10/0951/751/2022 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 21 grudnia 2023 
roku w sprawie wyrażenia opinii o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy 
Nowe Miasto nad Wartą przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej na 2024 
rok. 

▪ Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi 
załącznik do protokołu.   

 
Ad 12) Odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 

Przewodniczący Rady poinformował, że komisje wyraziły pozytywną opinię                   
o projekcie budżetu na rok 2024 oraz o Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2024-
2031.  
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Ad 13) Przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków 
Komisji Rady oraz opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 
budżetowej.   

Głos w tym punkcie zabrała Pani Elżbieta Mnich, Skarbnik Gminy,                             
która poinformowała, że ustosunkowując się do opinii Regionalnej Izby 
Obrachunkowej została zrobiona poprawka do projektu budżetu, zostało to przekazane 
Radnym w materiałach.  

Pierwsza sprawa to autopoprawka w wydatkach gminy - zostały zmniejszone 
wydatki bieżące, które były planowane w komunalce na zakupach usług pozostałych              
o 24 108,00 zł, a żeby móc to przenieść do gospodarki odpadami komunalnymi, 
ponieważ tak jak Przewodniczący czytał mieliśmy za mało wydatków na odpady. 
Wynikało to z tego, że pod uwagę był brany tylko wpływ za gospodarowanie 
odpadami, natomiast Izba to zakwestionowała.  
Powinny być też zaplanowane wydatki na egzekucję, w takim układzie został 
dopisany, na końcu paragraf 4610 koszty postępowania sadowego i komorniczego                     
w wysokości 10 000,00 zł.  
Zostało również dopisane 39 000,00 zł na odbiór i transport odpadów komunalnych,                      
co wynikało z wczorajszego przetargu, aby to uzupełnić z paragrafu 4300 – zakup usług 
pozostałych zdjęto 25 795,20 zł. (…)  
Dokonano również przesunięcia z zakupu materiałów w urzędzie gminy 2 000,00 zł                
na wynagrodzenia bezosobowe. Zmniejszono wydatki o 1 000,00 zł związane z budową 
budynku Urzędu Gminy i przesunięto to na majątkowe, na zakup sprzętu 
komputerowego wraz z oprogramowaniem.  
W ten sposób wydatki nie uległy zmianie, zostało zrobione to co Izba zakwestionowała, 
wprowadzono koszty egzekucji, wprowadzono, ze dochody które są planowane                  
na odpady są wszystkie przekazane na wydatki związane z odpadami.  

Jeżeli chodzi o wydatki majątkowe - jest to następny załącznik, zmniejszamy                
1 000,00 zł na budowę budynku Urzędu Gminy, a dopisujemy na zakup sprzętu 
komputerowego. W tym załączniku najwięcej problemów było z dotacjami dla Parafii 
Nowe Miasto, gdyż nazewnictwo powinno być zgodne, tj. to co w uchwale rady                    
z wieloletnią prognozą finansową i z załącznikiem inwestycyjnym do budżetu.                     
To nazewnictwo zostało uaktualnione i teraz jest spójne.  

Następnie Polski Ład- tutaj również należało doprowadzić do uaktualnienia 
nazewnictwa, przy czym wystąpił tutaj błąd, że tego błędu nie było w postanowieniach 
uchwały, znalazł się on w załączniku 11. Chodziło tutaj o to, że przy dotacji                          
dla Kościoła Nowe Miasto etap II 151 639, 88 zł a powinno być 151 639, 87 zł.  

W załączniku wydatków unijnych, jest niezgodne nazewnictwo z tym co mamy 
w budżecie w wydatkach majątkowych, to zostało zmienione, było wpisane urządzenie 
placu zabaw w Wolicy Nowej, ten błąd również został zlikwidowany.  

Automatycznie przy uchwale budżetowej paragraf 10 otrzymał nowe brzmienie- 
zmiana wynika z tego co Izba kwestionowała. Dochody są 3 317 918,00 zł i analogicznie 
wydatki. (…)  

Jak było odczytane pismo Izby przez pana Przewodniczącego, to jeszcze wyszło, 
że Izba pisze iż niepotrzebnie pisane jest, że planuje się deficyt, inne źródła 
przychodów, w miejscu gdzie jest 0 wyrzucamy to i zostawiamy „kredyt 
długoterminowy”, natomiast nadwyżka budżetowa, niewykorzystane środki pieniężne 
wyrzucamy.  
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 Zmiana w Wieloletniej Prognozie Finansowej polega na dołożeniu do paragrafu 
3 punktu 3, gdyż zabrakło nam, że Wójt ma możliwość wydania uprawnień                              
do kierowników jednostek do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją 
wieloletnich przedsięwzięć do wysokości limitu określonego w załączniku. Dlatego też 
przy kontroli jakby Dyrektor podpisał umowę a nie miałby tego upoważnienia                               
to ma dyscyplinę. Dlatego też dołożony jest ten punkt 3 w paragrafie 3, żeby ratować 
Dyrektorów jednostek.  
Jest też dołączony załącznik 2 ponieważ tutaj też nastąpiła zmiana nazewnictwa 
Kościołów. Zmieniona została również numeracja w przedsięwzięciach,                                
jest to po to robione, że jak już są zrealizowane jakieś zadania to one zostają usunięte. 
W przedsięwzięciach, przy budowie Urzędu ściągamy 1 000,00 zł.  

Przy budowie stacji uzdatniania wody w Boguszynie, Izba wydała opinię,                   
że mamy za mało w budżecie, wynikło to z przeoczenia, bo do budżetu została wzięta 
promesa po przetargu, a była ona niższa. Do WPF-u została wpisana ta niższa promesa, 
a do budżetu ta wyższa.    

W 2024 roku zmniejszamy limit wydatków o 407 556, 25 zł do kwoty w pozycji    
a- 2 851 447,75 zł, a więc tak jak jest to w budżecie.  

W przedsięwzięciach bieżących jest zmiana na odbiór i transport odpadów, 
zwiększenie jest o 39 903,20 zł.    

Zostały uwzględnione wszystkie sugestie Izby.  
 
Ad 14) Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej i wniesionymi 
autopoprawkami.  

➢ Radna Zofia Kędziora wyraziła zdanie, iż nie ma w tym miejscu co dyskutować, 
skoro opinie RIO i opinie Komisji są pozytywne. Błędy które RIO wyhaczyło 
zostały już zmienione, naniesione więc nie ma co dyskutować. Mamy trudny 
budżet, bo idą trudne czasy, mamy bardzo dużo rozpoczętych inwestycji,                       
są to priorytety których trzeba pilnować i dokończyć. Radni ubolewają jednak 
nad tym, że nie znalazły się środki w budżecie na drogi, na oświetlenie,                           
ale w tym miejscu należy się skierować do sołtysów, że na prośbę Wójta bardzo 
mało sołectw odpowiedziało, żeby środki funduszu sołeckiego zostały 
zabezpieczone na oświetlenie. Jak w sołectwach w których zabezpieczono środki 
na wymianę lamp dojdzie to do skutku, będą oszczędności, będzie możliwość 
poszerzenia oświetlenia to pojawią się w innych sołectwach pretensje. 
Radna Kędziora, kierowała podziękowania szczególnie do pani Skarbnik,                    
że pilnuje prawa budżetowego, oraz że nie mamy problemów. Jest to budżet 
wspólny, wielokrotnie zmieniany, Radna wyraziła nadzieję, że w ciągu roku 
wpłyną środki zewnętrzne na inwestycje na które jest duże zapotrzebowanie, 
chodzi tutaj o żłobek. Radna na zakończenie swojej wypowiedzi dziękowała 
władzom gminy i wszystkim osobom, które pracowały nad tym budżetem,                    
a bez wątpienia mamy czasy jakie mamy i ten budżet będzie co roku trudniejszy.  

➢ Radny Juliusz Twardowski dodał, że faktycznie ta kadencja w dosyć trudnych 
czasach przebiegała, covid, wojna u sąsiadów, do tego inflacja, dlatego zmiany 
były cały czas, na bieżąco nanoszone. Radny ubolewał, że nie dało                             
się doprowadzić do podziału ziemi w Nowym Mieście i sprzedaży tych działek 
budowlanych. Radny wyraził nadzieję, że to się uda zrealizować w najbliższym 
czasie i że to zasili budżet gminy i nie będzie trzeba patrzeć z nadmiernym 
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lękiem na te wydatki. Radny Twardowski dziękował i gratulował władzom 
gminy, że udało się ten budżet doprowadzić do końca, każdy miał na pewno 
więcej oczekiwań, ale jak to najczęściej bywa oczekiwania można mieć duże,                
a realizować możemy tylko tyle na ile nam finanse pozwolą.        

➢ Pan Aleksander Podemski Wójt Gminy poinformował, że tak jak pani Skarbnik 
wyjaśniła wszystkie wątpliwości, które miała Regionalna Izba Obrachunkowa 
zostały naniesione. Radni również wyrazili opinię pozytywną. Ten budżet                     
to jest przede wszystkim ogromna praca pani Skarbnik, aby to wszystko spiąć.  
Jeżeli chodzi o żłobek, to umowa jest podpisana - chodzi o finansowanie, 
wykorzystując część obiektu przedszkolnego.  
Jeżeli chodzi o drogi, to był projekt na drogę w Chociczy, została ona zgłoszona 
do Funduszu Drogowego, droga ta znalazła się na dalszej pozycji, być może 
dlatego, że nie miała kluczowego znaczenia w sieci drogowej. (…) 
Wójt przypomniał, że w tej długiej kadencji, bo trwającej ponad 5 lat, poczyniono 
dwie ogromne inwestycje, więcej niż dwie, jeżeli chodzi o bazę oświatową, 
mowa tutaj o przedszkolu w Boguszynie i Kolniczkach. Trwająca nadal 
termomodernizacja w Kolniczkach, termomodernizacja w Nowym Mieście                    
i Boguszynie. Wszystkie inwestycje były niezwykle duże, ale w tej kadencji 
powstała oczyszczalnia ścieków, powstały dwie Biblioteki, remiza w Nowym 
Mieście, oraz te przedsięwzięcia związane z gospodarką wodną, budowa 
budynku Urzędu, które są w tej chwili rozpoczynane. Warto o tym powiedzieć, 
bo te wszystkie inwestycje się odbywały mimo inflacji i zwiększonych kosztów 
funkcjonowania. Należy dopowiedzieć, że gro tych inwestycji było realizowane 
przy pomocy zewnętrznych środków. 
Na zakończenie Wójt dziękował pani Skarbnik oraz całemu zespołowi,                   
który nad tym budżetem pracował oraz dziękował za przychylność                                   
i zrozumienie  Radnych.  

➢ Pan Waldemar Tomaszewski dodał kilka słów nt. budżetu na rok 2024.                         
Po raz pierwszy tak się dzieje, że budżet na kolejny rok budżetowy przyjmuje 
rada starej kadencji. Za chwilę będą wybory, a ten budżet będzie realizowała 
kolejna Rada i kolejny Wójt. Jak można łatwo zauważyć planowane dochody                   
i wydatki budżetu na rok 2024 w planie wzrosną o ok. 10% czyli ok. 6 000 000,00 
zł po stronie dochodów i wydatków. Wiadomo, że będzie to ulegało zmianie. 
Rada tej kadencji rozpoczynała swoją pracę od budżetu na wysokości ponad                 
40 milionów złotych, a kończy na ponad 50 milionów złotych. Na stan budżetu 
ma wpływ wiele czynników, są to wpływy z podatków dochodowych od osób 
fizycznych, od osób prawnych, subwencja ogólna, subwencja wyrównawcza,       
są to również zadania zlecone, ale też należy zauważyć, że są to duże środki                      
i dotacje przeznaczone na inwestycje - ponad 9 000 000,00 zł, są to też opłaty 
lokalne czyli podatki od nieruchomości, rolny, podatek leśny – podatki wzrosły 
średnio o 15%, natomiast podatek rolny wzrósł o 30%.  
Co do wydatków, to bardzo dużo środków organ planuje przeznaczyć                         
na przedsięwzięcia związane z siecią wodociągową. Pan Tomaszewski wyraził 
opinię, że po trzech latach gdzie były duże nakłady skierowane na oświatę, 
racjonalnym podejściem jest, że kolejny rok i kolejne lata będą duże nakłady                   
na gospodarkę wodociągową. Jest to dobre rozwiązanie, aby uniknąć takiej 
sytuacji jaka miała miejsce w tym roku w Chwalęcinie, gdzie mieszkańcy                         
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w dużej części gminy byli pozbawieni na kilka dni wody. Budowa studni                      
w Boguszynie i stacji uzdatniania wody poprawi tą sytuację, tylko niestety 
rozciąga się to na kolejne dwa lata, mówiło się że będzie to koniec roku 2024,                     
a z tego projektu budżetu to nie wynika. Ta sama sytuacja jest związana                        
z odwiertem w Wolicy Koziej.  
Po raz pierwszy w budżecie nie znalazły się środki na realizację zadań 
drogowych poza funduszem sołeckim, gdzie sołectwo Kruczynek od wielu lat 
swoje środki zabezpiecza na utwardzenie drogi. Właściciele Folwarku                            
w Hermanowie piszą o tragicznym stanie mostku znajdującego się na drodze 
prowadzącej do Folwarku, mimo wniosku złożonego przez Przewodniczącego 
na dodatkowe środki na rok 2024 nie znalazły się w budżecie, ale po rozmowie              
z panią Skarbnik w ciągu roku jakieś środki dodatkowe być może się znajdą. 
Zapewne jest to zadanie dla kolejnej Rady i kolejnego Wójta, żeby podejść                     
do tego tematu naprawdę poważnie.  
Co do funduszu sołeckiego, tak jak Radna Kędziora mówiła, było dużo mówione 
o realizacji zadania wymiany oświetlenia na ledowe, są to oszczędności duże, 
wiele gmin wchodziło w program z którego my nie skorzystaliśmy z różnych 
względów, chcieliśmy to zrobić ze środków własnych. Kwota tego 
przedsięwzięcia wynosiłaby ok 1 600 000,00 zł, była prośba podczas zebrań 
sołeckich, przy ustalaniu funduszu sołeckiego na rok 2024, aby wziąć to pod 
uwagę, jednak na 20 sołectw pozytywnie odpowiedziało  12 sołectw, z funduszu 
środki zamykają się w kwocie 273 000,00 zł. Nawet po dołożeniu z budżetu                       
to zadanie może uda się wykonać w 1/3. Gdyby przeznaczyć cały fundusz 
sołecki, który jest w kwocie ponad 700 000,00 zł, to już w ciągu dwóch lat byłoby 
zrobione.  
Przewodniczący podsumował budżet jako dobry.  
                        

Ad 15) Przyjęcie uchwały ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024-2031.  
Projekt uchwały odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie przeszedł                 

do głosowania. 
Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      

0 głosów wstrzymujących. 
 Uchwała Nr LIX/392/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     

29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 16) Przyjęcie uchwały ws. budżetu na 2024 rok.  

Projekt uchwały odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie przeszedł                 
do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 12 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
2 głosy wstrzymujące. 

 Uchwała Nr LIX/393/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

➢ Salę obrad opuściła Radna Zofia Kędziora. 
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Ad 17) Przyjęcie Apelu ws. planowanych inwestycjami celu publicznego na terenie 
Powiatu Średzkiego.  

Projekt Apelu odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie otworzył 
dyskusję, w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Apel przyjęto 11 Radnych, 0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących,                     
2 Radnych niegłosujących.  

 Apel Nr 2/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia 29 grudnia 2023 r., 
stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 18) Przyjęcie uchwały ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii 
Rzymskokatolickiej pw. Świętej Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację 
prac konserwatorskich, restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach 
Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. 

Projekt uchwały odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie otworzył 
dyskusję, w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących.  

 Uchwała Nr LIX/394/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 19) Przyjęcie uchwały ws. udzielenia dotacji celowej dla Parafii 
Rzymskokatolickiej pw. Świętej Trójcy w Nowym Mieście nad Wartą na realizację 
prac konserwatorskich, restauratorskich oraz robót budowlanych w ramach 
Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. 

Projekt uchwały odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie otworzył 
dyskusję, w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr LIX/395/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 20) Przyjęcie uchwały ws. przyjęcia Planów Pracy Komisji Rady Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą na rok 2024. 

Projekt uchwały odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie otworzył 
dyskusję, w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 13 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr LIX/396/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Ad 21) Przyjęcie uchwały ws. przejęcia od Powiatu Średzkiego zadania zarządzania 
przystankami komunikacyjnymi zlokalizowanymi na terenie gminy Nowe Miasto 
nad Wartą w ciągu dróg powiatowych. 

Projekt uchwały odczytał Pan Waldemar Tomaszewski następnie otworzył 
dyskusję, w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 12 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących, 1 Radny niegłosujący.  

 Uchwała Nr LIX/397/2023 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
29 grudnia 2023 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 22) Interpelacje Radnych. 

Przewodniczący poinformował, że interpelacje nie wpłynęły w związku                                         
z czym przeszedł do punktu kolejnego.  
 
Ad 23) Wolne głosy i wnioski. 

▪ Pan Paweł Marciniak, mieszkaniec Nowego Miasta pytał czy droga w Dębnie               
od wiaduktu kolejowego do Lutyni jest drogą gminną.  

Wójt informował pana Marciniaka, że częściowo jest to droga gminna,                   
a w części lasów.  
Pan Marciniak informował, że wielu mieszkańców uczęszcza tą drogą                              
w kierunku rezerwatu, natomiast w chwili obecnej jest ona bardzo rozjechana. 
Poza tym pan Marciniak pytał czy usunięcie krzaków znajdujących                                 
się na nasypie jest w gestii gminy czy kolei? 
 Wójt poinformował, że należy to do kolei, rzeczywiście jest to droga 
służąca do dojazdu do pól, jest ona mocno rozjeżdżana i eksploatowana.  
Ponadto mieszkaniec pytał czy są plany na wymianę znaków drogowych                        
z których schodzą naklejki np. Nowe Miasto ul. Klonowa.   

Wójt informował, że znaki sukcesywnie są wymieniane oraz uzupełniane                     
na terenie całej gminy.  
Pan Paweł Marciniak proponował, aby zaczerpnąć opinii od Gminy Krzykosy 
jak radzą sobie organizacyjnie z równaniem dróg, gdyż zdaniem pana 
Marciniaka na tłuczniu powinien być położony asfalt albo żużel.  

Wójt informował, że swego czasu wykorzystywano żużel do utwardzania 
dróg, natomiast w chwili obecnej jest to materiał odpadowy, który nie sprawdza                       
się w okresie letnim z uwagi na kurz. (…) 
Pan Marciniak dodał, że zauważył iż przy drodze do lasku Guć zostały 
wykonane nasadzenia pod linią energetyczną, pytał czy to oznacza że linia 
zostanie zlikwidowana czy szykuje się przycinanie pędów wierzchołkowych.  
 Pan Wójt informował, ze linia ta jest nieczynna z uwagi na fakt,                             
że doprowadzał prąd do lasku Guć, którego w tej chwili nie ma i jest ona 
nieczynna. 
 Pani Honorata Nawrocka Sekretarz Gminy dodała, że nasadzenia zostały 
wykonane z funduszu sołeckiego, natomiast odmiany lip, które w tym miejscu 
zostały nasadzone nie są odmianą które tworzą duża koronę, tylko są o pokroju 
zwartym dosyć niskim. Przy sadzeniu było to brane pod uwagę, tak jak pan Wójt 
powiedział, oświetlenie w tym miejscu będzie odpowiednie do spacerowej alejki 
Nowego Miasta.  
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Został poruszony przez pana Marciniaka również temat nieodpowiedniego 
orania pól, rolnicy orają pola wyjeżdżając nawet do 3 metrów w drogę. 

Wójt informował, że w takich sytuacjach należy stan drogi przywrócić                           
do rzeczywistego, tylko należy powiedzieć, że jest szereg dróg takich lokalnych, 
dojazdowych, które mają szerokość zaledwie 4 metry, gdyż nie poruszał                        
się kiedyś po nich taki sprzęt rolniczy jaki jeździ dzisiaj. Jeżeli miałoby                                        
być to robione masowo, to pojawi się sytuacja, że ktoś kto jest „worany” w drogę 
gminną musi się usunąć, wycofać, ale pojawią się też sytuacje, że droga gminna 
będzie w pasie działki rolnika.  
Pan Marciniak pytał, czy Rada planuje podjąć działania, aby rozwiązać problem 
ze śmieciami znajdującymi się w rowach.  
 Wójt poinformował, że są takie sytuacje, że jeżeli nie znajdzie się sprawcy 
który w sposób nielegalny wyrzuca odpady to na barkach gminy                                  
jest uprzątniecie tych śmieci, co wiąże się z dużymi kosztami.          

 Pan Marciniak pytał czy Rada jest w stanie podać realną cenę wody.  
 Wójt informował, że cenę wody od kilku lat ustalają Wody Polskie                     
na podstawie wniosku taryfowego, który sporządzają zewnętrzne firmy.  
(…)  

▪ Na zakończenie Przewodniczący Rady złożył życzenia noworoczne.   
 
Ad 24) Zamknięcie sesji. 

O godzinie 1500 Przewodniczący zamknął LIX Sesję Rady Gminy. 
 
 
Protokołowała                Zatwierdził 
Podinspektor ds. rady gminy      Przewodniczący Rady 
Julita Ciarcińska-Wachowiak                     /-/Waldemar Tomaszewski 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Zał. 1. Wyniki głosowania poszczególnych uchwał.  


